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Wybory

Ile głosów i mandatów na radnych?
Na kandydatów KWW Sławomira Skrzypczaka Siła Gminy Dopiewo zagłosowało łącznie 
4 748 wyborców (36,59%) co dało 9 mandatów w nowej Radzie Gminy (42,86%).
Kandydaci Koalicji Obywatelskiej zdobyli łącznie 3 426 (26,40%), co zaowocowało 6 man-
datami (28,57%).
Kandydaci komitetu JesteśMY Na TAK zebrali razem 2 450 głosów (18,88%) i 4 miejsca  
w nowej Radzie Gminy (19,05%). 
Na Prawo i Sprawiedliwość zagłosowało łącznie 1 228 osób (9,46%) co przyniosło 1 radnego 
(4,76%).
Komitet  Nasza Lepsza Gmina zdobył 1 124 głosów (8,66%) i wprowadził do Rady Gminy 
jednego radnego (4,76%).

Poniżej szczegółowe wyniki wszystkich kandydatów na radnych w podziale na okręgi i ko-
mitety.
Pogrubione nazwiska osób, które uzyskały mandat radnego.

Okręg nr 1 (Dąbrowa, Skórzewo)

KW PRAWO I SPRAWIEDLIWOŚĆ
Nr/ Nazwisko i imiona / Miejscowość zamieszkania / Liczba głosów na kandydata 
1. KASPRZAK Robert Jan, Skórzewo, 306 głosów
2. GÓRKA Małgorzata, Skórzewo, 74 głosy
3. WITKOWSKI Roman Antoni, Skórzewo, 26 głosów 
4. TOBOŁA Łucja Wiesława, Skórzewo, 7 głosów
5. ŁADA Stanisław Antoni, Skórzewo, 10 głosów
6. ŁAKUCEWICZ Janina Kazimiera, Skórzewo, 4 głosy
7. WENCEL Gerard Paweł, Konarzewo, 9 głosów
8. TYMKOWSKI Patryk Marek, Zakrzewo, 15 głosów
 
KOALICYJNY KW KOALICJA OBYWATELSKA
Nr/ Nazwisko i imiona / Miejscowość zamieszkania / Liczba głosów na kandydata 
1. TOMASZEWSKA Katarzyna, Skórzewo, 841 głosów
2. KEMPKA Sławomir Stanisław, Skórzewo, 168 głosów
3. RUTKOWSKI Ireneusz, Skórzewo, 87 głosów
4. OSTASZEWSKA Aleksandra, Skórzewo, 127 głosów
5. STRAŻYŃSKI Piotr, Skórzewo, 168 głosów
6. CZERNIECKI Sławomir Paweł, Skórzewo, 16 głosów
7. KRÓL Katarzyna, Dąbrowa, 88 głosów
8. DĄBROWSKA Magdalena Ewa, Skórzewo, 100 głosów
9. SIEMIŃSKI Rafał, Skórzewo, 14 głosów
10. NOWAK-KEMPKA Jolanta Maria, Skórzewo, 49 głosów
 
KWW NASZA LEPSZA GMINA
Nr/ Nazwisko i imiona / Miejscowość zamieszkania / Liczba głosów na kandydata 
1. BĄCZYK Paweł, Skórzewo, 212 głosów 
2. BRUCH Aleksandra, Skórzewo, 28 głosów
3. MAJEWSKI Marek Krystian, Skórzewo, 38 głosów
4. ŁUPICKA Emilia Ewa, Dąbrowa, 122 głosy
5. STOJANOWSKI Kuba Tadeusz, Skórzewo, 17 głosy
6. NOWAK Magdalena Agnieszka, Skórzewo, 11 głosów
7. BIEGAŁA Natalia Patrycja, Skórzewo, 29 głosów
8. BRUCH Mariusz Mirosław, Skórzewo, 10 głosów

KWW SŁAWOMIRA SKRZYPCZAKA SIŁA GMINY DOPIEWO
Nr/ Nazwisko i imiona / Miejscowość zamieszkania / Liczba głosów na kandydata 
1. DZIEMBOWSKI Piotr Maciej, Skórzewo,  253 głosy
2. WALICH Mariola Anna, Skórzewo, 403 głosy
3. KURPIEWSKI Sławomir Marek, Konarzewo, 61 głosów
4. PIĄTEK Małgorzata, Dąbrowa, 69 głosów
5. WŁOSZYŃSKI Przemysław Florian, Skórzewo, 161 głosów
6. KASZYŃSKA Elżbieta Maria, Skórzewo, 31 głosów
7. JAWORSKI Marcin Paweł, Skórzewo, 42 głosy
8. JAROSZEWSKA Joanna Agnieszka, Skórzewo, 36 głosów
9. MATOUSZEK Mariusz, Skórzewo, 122 głosów 
 
KWW JESTEŚMY NA TAK
Nr/ Nazwisko i imiona / Miejscowość zamieszkania / Liczba głosów na kandydata 
1. KACZMAREK Magdalena Maria, Skórzewo, 242 głosy

Agnieszka Wilczyńska

Jak głosowaliśmy  
w wyborach na Radę Gminy?
Mieliśmy do wyboru 113 nazwisk na pięciu listach. Jak rozłożyło się nasze poparcie? 
Kto ile dostał głosów?

2. MILER Przemysław Michał, Dąbrowa, 316 głosy
3. BUKOWSKA Beata Monika, Skórzewo, 73 głosy
4. SMOLKOWSKI Jakub, Dąbrowa, 54 głosy
5. GRAJEWSKI Michał Krzysztof, Skórzewo, 84 głosy
6. KSIĘŻUK Halina Maria, Skórzewo, 48 głosów
7. KRZYWOSĄDZKI Klemens Tadeusz, Skórzewo, 266 głosów
                                                                                                                    
Okręg nr 2 (Dąbrówka, Gołuski, Palędzie, Zakrzewo)

KW PRAWO I SPRAWIEDLIWOŚĆ
Nr/ Nazwisko i imiona / Miejscowość zamieszkania / Liczba głosów na kandydata 
1. MORAWIEC Tomasz, Dopiewo, 186 głosów
2. MAŁEK Mirosława Anna, Dąbrówka, 27 głosów
3. MUSZAK Aldona, Palędzie, 27 głosów
4. ROSADA Andrzej Janusz, Skórzewo, 2 głosy
5. MATUSZEWSKA Janina Zofia, Palędzie, 12 głosów
6. NOWAK Grzegorz, Dopiewiec, 6 głosów

KOALICYJNY KW KOALICJA OBYWATELSKA
Nr/ Nazwisko i imiona / Miejscowość zamieszkania / Liczba głosów na kandydata 
1. DEMBIŃSKA Izabela Anna, Dąbrówka, 541 głosów
2. DĘBOWSKA Małgorzata Maria, Skórzewo, 110 głosów
3. WOJTCZAK Jerzy, Palędzie, 36 głosów
4. JURKOWIECKI Paweł Wacław, Dąbrówka, 32 głosy
5. CZARNECKA-GAJDZIŃSKA Iwona Maria, Dąbrówka, 91 głosów
6. KASPRZAK Zbigniew Paweł, Dąbrówka, 21 głosów
7. WIECZOREK Przemysław Jan, Dąbrówka, 142 głosy 

KWW NASZA LEPSZA GMINA
Nr/ Nazwisko i imiona / Miejscowość zamieszkania / Liczba głosów na kandydata 
1. RATAJCZAK Tomasz Wiktor, Palędzie, 256 głosów
2. KICIŃSKA Monika Ewa, Zakrzewo, 123 głosy
3. BRONIKOWSKA Anna Elza, Dąbrówka, 14 głosów
4. KONIECZNA Teresa, Dąbrówka, 7 głosów
5. KICIŃSKI Oliwier Tomasz, Zakrzewo, 0 głosów
6. KOWALEWSKI Wojciech Janusz, Dąbrówka, 37 głosów 

KWW SŁAWOMIRA SKRZYPCZAKA SIŁA GMINY DOPIEWO
Nr/ Nazwisko i imiona / Miejscowość zamieszkania / Liczba głosów na kandydata 
1. NNOROM Justin Chidi, Dąbrówka, 423 głosy
2. DORNA Wojciech Mikołaj, Zakrzewo, 338 głosów
3. GRZEŚKOWIAK Agnieszka Sylwia, Palędzie, 103 głosy
4. PANKIEWICZ Michał Jacek, Gołuski, 160 głosów
5. PRAŻMOWSKA Joanna Aneta, Dąbrówka, 155 głosów
6. CZYŻ Paweł, Palędzie, 229 głosów 
7. TOKARSKA Izabela Joanna, Palędzie, 73 głosy 
8. NAPIERAŁA Tomasz Michał, Dąbrówka,  45 głosów 
                                                                                                             
KWW JESTEŚMY NA TAK
Nr/ Nazwisko i imiona / Miejscowość zamieszkania / Liczba głosów na kandydata 
1. KOŁODZIEJCZYK Krzysztof, Dąbrówka, 209 głosów
2. WILCZYŃSKA Agnieszka Katarzyna, Palędzie, 108 głosów
3. STĘPIEŃ Magdalena, Palędzie, 140 głosów
4. DZIERLĘGA Anna, Dąbrówka, 44 głosy
5. WOŹNIAK Tomasz, Palędzie, 82 głosy
6. KĘDZIA Michał Jacek, Dąbrówka, 97 głosów
7. WODZINOWSKI Mariusz Jan, Zakrzewo, 34 głosy
                                                                                                   ciąg dalszy na stronie 3

Frekwencja powyżej średniej 
krajowej

 W całym kraju frekwencja w wyborach 
7 kwietnia wyniosła zaledwie 51,94%, czy-
li do urn poszedł co drugi dorosły Polak.  
W województwie wielkopolskim odno-
towaliśmy niewiele lepszy wynik, bo 

52,23%, natomiast w Powiecie Poznańskim 
– 54,14%. W naszej gminie frekwencja 
wyniosła 56,60%. Jest wyższa niż średnia  
krajowa, ale wynik nie oszałamia. Oznacza 
to, że ponad 40% naszych sąsiadów nie in-
teresuje to, co się w naszej gminie dzieje.

Na podstawie PKW.gov.pl

Agnieszka Wilczyńska
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Agnieszka Wilczyńska

A u naszych sąsiadów...

Najwięcej głosów, bo aż 5 025 
(38,56%) w niedzielnych wyborach uzy-
skał Sławomir Skrzypczak reprezentujący 
Komitet Wyborczy Wyborców Sławomi-
ra Skrzypczaka Siła Gminy Dopiewo.

Na drugim miejscu, zdobywając 3 253 
głosy (24,97%) uplasowała się kandydat-
ka Koalicji Obywatelskiej i jedyna kobie-
ta w stawce - Katarzyna Tomaszewska.

Tych dwoje kandydatów zmierzy się  
w drugiej turze wyborów, które odbędą 
się 21 kwietnia.

Trzecie miejsce zajął Krzysztof Koło-
dziejczyk z komitetu JesteśMY na TAK 
– zdobył 2 431 głosów (18,66%).

1260 głosów (9,67%) uzyskał Paweł 
Bączyk z komitetu Nasza Lepsza Gmina. 

1061 (8,14%) głosów zdobył Tomasz 
Morawiec popierany przez Prawo i Spra-
wiedliwość.

II tura wyborów  
na Wójta Gminy 
Dopiewo
W II turze wyborów na Wójta Gminy Dopiewo zmierzą się Sławomir Skrzypczak  
i Katarzyna Tomaszewska.

Wybory

KW PRAWO I SPRAWIEDLIWOŚĆ

Nr/ Nazwisko i imiona / Miejscowość zamieszkania / Liczba głosów na kandydata 

1. WENCEL Piotr Paweł, Konarzewo, 164 głosy 

2. NOWAK Teresa, Dopiewo, 167 głosów 

3. JANISZEWSKI Marian, Konarzewo, 55 głosów

4. WICIAK Adam Roman, Palędzie, 12 głosów

5. PAWLIK Michał, Konarzewo, 35 głosów

6. CZESZAK Urszula Teresa, Dopiewiec, 74 głosy

7. GANCLARSKA Dominika Justyna, Skórzewo, 10 głosów

                                                                                                      

KOALICYJNY KW KOALICJA OBYWATELSKA

Nr/ Nazwisko i imiona / Miejscowość zamieszkania / Liczba głosów na kandydata 

1. LITWICKA-POWAGA Dorota, Więckowice, 286 głosów

2. MROCZEK Małgorzata, Dopiewo, 93 głosy

3. ZDYBEL Mieczysław Adam, Konarzewo,  43 głosy

4. MRÓWKA Artur Dominik, Konarzewo, 74 głosy

5. MAIK Tomasz Andrzej, Więckowice, 96 głosów

6. DOMAGAŁA Hanna Jolanta, Dopiewo, 92 głosy

7. PINIEK Marek Łukasz, Dopiewiec, 111 głosów

KWW NASZA LEPSZA GMINA

Nr/ Nazwisko i imiona / Miejscowość zamieszkania / Liczba głosów na kandydata 

1. WOJTKOWIAK Krzysztof, Dopiewo, 41 głosów

2. GŁOWICKI Bartłomiej, Więckowice, 88 głosów

3. NOWAKOWSKA Agnieszka Maria, Więckowice, 12 głosów

4. KUBIAK Maria, Trzcielin, 36 głosów

5. ŁOJEK Roman Piotr, Konarzewo , 28 głosów

6. MAJEWSKA Barbara, Skórzewo, 6 głosów

7. ŁUKASIEWICZ Jacek, Dopiewo, 9 głosów

                                                                                                 

KWW SŁAWOMIRA SKRZYPCZAKA SIŁA GMINY DOPIEWO

Nr/ Nazwisko i imiona / Miejscowość zamieszkania / Liczba głosów na kandydata 

1. NOWACZYK Leszek, Dopiewo, 378 głosów

2. KWAŚNIK Anna Danuta, Więckowice, 295 głosów

3. KORTUS Jakub Michał, Dopiewo, 265 głosów

4. NOWAK Mariola, Dopiewiec, 196 głosów

5. ŁYSIAK Ilona Maria, Dopiewo, 144 głosy

6. WOJTASZ Ryszard, Konarzewo, 232 głosy

7. SMÓLCZYK Tomasz Michał, Dopiewiec, 33 głosy

8. JASIK Katarzyna Honorata, Trzcielin, 93 głosy

9. JURGA Paweł, Dopiewo, 408 głosów

                                                                                                         

KWW JESTEŚMY NA TAK

Nr/ Nazwisko i imiona / Miejscowość zamieszkania / Liczba głosów na kandydata

1. DANIELEWICZ Monika, Dopiewiec, 291 głosów

2. SABARA-GESZKA Izabela Maria, Dopiewo, 17 głosów

3. ŁOPATKA Lidia Maria, Konarzewo, 205 głosów 

4. ŁUGOWICZ Radosław, Dopiewiec, 26 głosów

5. MIKULSKI Jędrzej Piotr, Więckowice, 29 głosów

6. BIZEWSKA Hanna Paula, Pokrzywnica, 32 głosy

7. BONDARUK Paweł Adam, Trzcielin, 53 głosy

                                                                                                          

Okręg nr 3 (Dopiewo, Podłoziny, Żarnowiec, Dopiewiec,  
Konarzewo, Trzcielin, Joanka, Lisówki, Drwęsa, Fiałkowo,  
Pokrzywnica, Więckowice, osada leśna Więckowice, Zborowo)

ciąg dalszy ze strony 2

Źródło: PKW.gov.pl

reKlama 10075/2024

Do Rady Miasta Luboń 

została wybrana Pani Elżbieta Zapłata-Szwedziak, 

dyrektorka Szkoły Podstawowej w Dąbrowie.
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Tym razem część z nas zagłosowała  
na ludzi dobrze nam znanych, społeczników, 
którzy w naszej społeczności działają od lat, 
ale sporo ludzi zaufało partiom i zagłoso- 
wało na znany z ogólnopolskich mediów 
przekaz. 

Mamy więc 21. nowych radnych, z cze-
go 10 osób już pełniło tę funkcję. Tych znam 
i kojarzę. Kilku debiutantów kojarzę także 
z innych pól działania. Jednak o pięciorgu 
nowych (partyjnych) radnych nie umiem po-
wiedzieć prawie nic. 

Żadna formacja nie uzyskała większości, 
czekają nas więc kuluarowe rozmowy.

Średnio radni mają 43 lata.  

Skąd są nowi radni?
W tej kadencji w Radzie Gminy nie będą 

mieć swojej reprezentacji mieszkańcy Gołu-
sek, Konarzewa, Trzcielina i innych mniej-
szych miejscowości. 

Ze Skórzewa będzie jedna trzecia składu 
Rady (7 radnych), odpowiadałoby to struk-
turze mieszkańców naszej gminy, ponieważ 
szacuje się, że tam właśnie mieszka około 
30% wszystkich obywateli gminy Dopiewo. 
Po jednym reprezentancie mają Palędzie, 
Dąbrowa, Dopiewiec, Zakrzewo, 

Dąbrówka i Dopiewo do Rady Gmi-
ny wprowadziły 4 swoich przedstawicieli. 
Więckowice będą reprezentować dwie Panie.

W nowej Radzie gminy zasiądzie jedna 
trzecia kobiet, reprezentujących 4 komitety.  
Sytuacja tu może się zmienić, ponieważ Pani 
Katarzyna Tomaszewska weźmie jeszcze 
udział w drugiej turze wyborów na wójta  
i jeśli wygra, zostanie wójtem, jej mandat 
obejmie ktoś inny. 

Co wiem o nowych radnych?
Niektórych znam z ich działalności  

w ostatnich latach, niektórych jeszcze nie 
spotkałam na moich gminnych ścieżkach. 
Poniżej wymienieni w kolejności alfabetycz-
nej.

BĄCZYK Paweł, przedsiębiorca ze 
Skórzewa. Jako jedyny dostał się z ramie-
nia KWW Nasza Lepsza Gmina. Równole-
gle starował na wójta, gdzie zdobył prawie 
10% poparcia. Dwa lata temu także startował  
na wójta, wówczas przegrał z Pawłem  
Przepiórą. Ma 53  lata. Teraz uzyskał 212 
głosów.

CZYŻ Paweł, startował aż z 6. miejsca 
KWW Sławomira Skrzypczaka Siła Gminy 
Dopiewo  w okręgu nr 2 i zdobył 229 głosów. 
Strażak OSP Palędzie i lokalny aktywista. 
Mieszkaniec w Palędziu od pokoleń. Naj-
młodszy radny debiutant, ma 25 lat.  
   DANIELEWICZ Monika, otwierała li-
stę KWW JesteśMY na TAK w okręgu  
nr 3. Mieszka w Dopiewcu, działaczka lokal-
na, najbardziej znana z działań Stowarzysze-
nia Rada Osiedla Leśna Polana i skutecznym 
akcjom przeciw odwiertowi gazu w Dopiew-
cu. Ma 40 lat. Zdobyła 291 głosów.

DEMBIŃSKA Izabela Anna - jedynka  
Koalicji Obywatelskiej w okręgu nr 2.Miesz-
kanka Dąbrówki. Ma 42 lata. Choć jeszcze 
w naszej społeczności nie zapisała się spek-
takularnymi działami, zrobiła drugi wynik  
w gminie zdobywając 541 głosów.

DORNA Wojciech Mikołaj, startował  
z drugiej pozycji KWW Sławomira Skrzyp-
czaka Siła Gminy Dopiewo startując w 
okręgu nr 2. Strażak OSP Zakrzewo. Radny  
z 30-letnim stażem. Najstarszy w Radzie 
Gminy, ma 67 lat.  Zdobył 338 głosów.

DZIEMBOWSKI Piotr Maciej, radny 
obecnej kadencji ze Skórzewa, z zamiłowa-
nia historyk. W tych wyborach otwierał skó-
rzewską listę KWW Sławomira Skrzypczaka 
Siła Gminy Dopiewo. Ma 61 lat. Zdobył 253 
głosy.

JURGA Paweł, startował z ostatnie-
go miejsca KWW Sławomira Skrzypczaka 
Siła Gminy Dopiewo w okręgu nr 3. Strażak  
OSP Dopiewo. Mieszka w Dopiewie.  
Ma 50 lat. Zdobył najwięcej głosów w okrę-
gu – 408.

KEMPKA Sławomir Stanisław, starto-
wał z list Koalicji Obywatelskiej w okręgu 
nr 1, czyli ze Skórzewa. Ma 59 lat. Zdobył 

168 głosów. Mogliście go spotkać między 
innymi na rajdach PTTK Dopiewo, gdzie  
na mecie prowadził jako konferansjer  
śmieszne konkursy np. rzut kaloszem na od-
ległość. 

KOŁODZIEJCZYK Krzysztof, otwie-
rał listę KWW JesteśMY na TAK w okręgu  
nr 2, jednocześnie startował na wójta. Rad-
ny mijającej kadencji. Zajął 3. miejsce,  
nie przeszedł do drugiej tury. Mieszkaniec 
Dąbrówki, lokalny aktywista. Ma 55 lat. 
Zdobył 209 głosów.

KORTUS Jakub Michał, startował z trze-
ciej pozycji KWW Sławomira Skrzypczaka 
Siła Gminy Dopiewo w okręgu nr 3. Radny 
ubiegłej kadencji. Mieszka w Dopiewie. Jest 
drugim najmłodszym radny w nowej Radzie 
Gminy, ma 27 lat. Zdobył 265 głosów.

KRZYWOSĄDZKI Klemens Tade-
usz, startował w tych wyborach z ostatniego 
miejsca na liście KWW JesteśMY na TAK. 
Radny mijającej kadencji. Zaangażowany 
mieszkaniec Skórzewa. Ma 44 lata. Zdobył 
266 głosów. 

KWAŚNIK Anna Danuta, startowała  
z drugiej pozycji KWW Sławomira Skrzyp-
czaka Siła Gminy Dopiewo w okręgu nr 
3. Sołtys Więckowic. Lokalna działaczka.  
Ma 47 lat. Zdobyła 295 głosów. 

LITWICKA-POWAGA Dorota, star-
towała z jedynką Koalicji Obywatelskiej. 
Mieszka w Więckowicach. Ma 49 lat. Nie-
stety nic więcej na temat kandydatki nie 
umiem powiedzieć. Zdobyła 286 głosów.

MILER Przemysław Michał, startował  
z drugiej pozycji na liście KWW JesteśMY 
na TAK w okręgu nr 1. Mieszkaniec i akty-
wista z Dąbrowy. Radny mijającej kadencji. 
Ma 45 lat. Zdobył 316 głosów.

NNOROM Justin Chidi, jedynka 
KWW Sławomira Skrzypczaka Siła Gminy 
Dopiewo w okręgu nr 2. Mieszkaniec Dąb-
rówki, były piłkarz. Radny mijającej kaden-
cji. Osoba rozpoznawalna i zaangażowana. 
Ma 45 lat. Zdobył 423 głosy. 

NOWACZYK Leszek, otwierał listę 
KWW Sławomira Skrzypczaka Siła Gminy 
Dopiewo  w okręgu nr 3. Dotychczasowy 

przewodniczący Rady Gminy, samorządo-
wiec z długim stażem. Założyciel Piekarni  
w Dopiewie. Bardzo znany w swojej spo-
łeczności. Mieszka w Dopiewie. Ma 66 lat. 
Zdobył 378 głosów.

NOWAK Teresa, z Dopiewa, startowa-
ła z drugiego miejsca na liście KW Prawo i 
Sprawiedliwość w okręgu 3. i jako jedyna 
kandydatka z list tego ugrupowania dostała 
się do Rady Gminy. Ma 61 lat. Niestety nic 
nie wiem więcej na temat tej osoby. Nie po-
jawiała się nigdy wcześniej w życiu społecz-
nym naszej gminy, które śledzę. Zdobyła 167 
głosów.  

STRAŻYŃSKI Piotr to kolejny radny 
ze Skórzewa, wybrany na kolejna kadencję. 
Syn byłego wójta i radnego powiatowe-
go Andrzeja Strażyńskiego. Ma 39 lat. To 
ten radny, który w mijającej kadencji miał 
największa ilość absencji na sesjach Rady 
Gminy (prawie 30%). W materiałach wybor-
czych nawet nie było jego zdjęcia, a mimo  
to zdobył 168 głosów.

TOMASZEWSKA Katarzyna – jest 
przedsiębiorczynią ze Skórzewa. Startowa-
ła z pierwszego miejsca na liście Koalicji 
Obywatelskiej w okręgu nr 1. Awansowa-
ła także do drugiej tury wyborów na wójta.  
Ma 62 lata. Zdobyła 841 głosów, zdecydo-
wanie najwięcej ze wszystkich kandydatów, 
choć bliżej nie była znana. Jeśli wygra drugą 
turę, jej mandat obejmie ktoś inny. 

WALICH Mariola Anna, dwójka 
na skórzewskiej liście KWW Sławomira 
Skrzypczaka Siła Gminy Dopiewo. Radna 
minionej kadencji. Prowadzi agencję pocz-
tową w Skórzewie. Ma 59 lat. Zdobyła 403 
głosy. 

WIECZOREK Przemysław Jan, za-
mykał listę Koalicji Obywatelskiej w okręgu 
nr 2. Mieszka w Dąbrówce. Ma 54 lata. Nie 
miałam jeszcze okazji spotkać Pana na mo-
ich gminnych szlakach. Zdobył 142 głosy.

Nowa Rada Gminy Dopiewo
Agnieszka Wilczyńska

To pierwszy raz od kiedy obserwuję wybory w naszej gminie, gdy kandydaci wystawieni przez partie polityczne zdobyli u nas tak ogromne poparcie w wyborach 
samorządowych.

Do Rady Powiatu weszli przedstawicie-

le 4 ugrupowań, w tym aż trzech partii. Ko-

alicja Obywatelska będzie mieć najwięcej 

– aż 15 reprezentantów, łącznie 43,76% po-

parcia. Jedyna niepartyjna formacja Koali-

cja OK Samorząd wprowadziła 6 radnych; 

Prawo i Sprawiedliwość siedmiu, a Trzecia 

Droga PSL-PL 2050 Szymona Hołowni tyl-

ko jednego. 

Reprezentantami z naszego okręgu (Do-

piewo, Stęszew, Buk) będą (kolejność alfa-

betyczna):

• JAZY Paweł Piotr, Konarzewo, 33 lata, 

Koalicja OK Samorząd, do tej pory zastępca 

Wójta w gminie Dopiewo

• ŁUBIŃSKI Tomasz, Dąbrówka, 67 lat, 

Koalicja Obywatelska, obecny wicestarosta 

Powiatu Poznańskiego, wieloletni samo- 

rządowiec 

• MATUSZAK Przemysław Wiesław,  

Wysoczka (gmina Buk), 47 lat, Prawo  

i Sprawiedliwość

• STRAŻYŃSKI Andrzej Paweł, Skórze-

wo, 67 lat, Koalicja Obywatelska, obecny 

radny powiatowy, były wójt gminy Dopie-

wo.                       Na podstawie pkw.gov.pl

Koalicja Obywatelska zdobyła u nas 
najwięcej głosów (418 594), 32,01% popar-
cia i 15 mandatów.  Prawo i Sprawiedliwość 
zdobyło tyle samo mandatów z poparciem 
na poziomie 38,46%. Trzecia Droga PSL
-Pł2050 Szymona Hołowni będzie miało 
7 radnych (17,49% poparcia), a Lewica 
dwóch.

Nasi w nowej Radzie Powiatu 
Poznańskiego
W niedzielnych wyborach wybraliśmy także nowy skład Rady Powiatu Poznań-
skiego. Z naszej gminy będzie zasiadać tam aż trzech panów.

Agnieszka Wilczyńska

Nasi w nowym Sejmiku 
Województwa 
Wielkopolskiego
Do Sejmiku Województwa Wielkopolskiego swoich przedstawicieli 4 partie,  
w tym dwoje z naszej gminy.

Agnieszka Wilczyńska W Sejmiku będziemy mieć dwoje 
przedstawicieli naszej gminy, tych sa- 
mych co w mijającej kadencji: 
• Wojciecha Jankowiaka ze Skórzewa, 
który był liderem listy Trzecia Droga PSL
-PL2050 Szymona Hołowni (17 030 gło-
sów).
• Patrycję Przybylską, także ze Skórzewa, 
która startowała z 3. miejsca na liście Koali-
cji Obywatelskiej (10 900 głosów).

Na podstawie pkw.gov.pl
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Dla mnie osobiście wybory się skończy-
ły 7 kwietnia. Od poniedziałku 8 kwietnia 
zajmuję się nimi już tylko zawodowo.

Zachęcona głosami mieszkańców w jed-
nym z portali społecznościowych postano-
wiłam, jako Puls Gminy zorganizować przed 
drugą turą wyborów debatę kandydatów  
na wójta: Katarzyny Tomaszewskiej z Ko-
alicji Obywatelskiej i Sławomira Skrzyp-
czaka z Komitetu Wyborczego Wyborców 
Sławomira Skrzypczaka Siła Gminy Dopie-
wo.

Jak przebiegała cały ten tasiemiec z debatą?
 8.04, poniedziałek

 9.04, wtorek
Skontaktowałam się telefonicznie z Panią 
Katarzyną Tomaszewską, która odmówiła 
mi udziału w debacie.
Pan Sławomir Skrzypczak był zaintereso-
wany udziałem w debacie.
Wieczorem jeszcze napisałam do Pani Ka-
tarzyny Tomaszewskiej SMS’a, czy może 
jednak zmieniła zdanie? Niestety, nie otrzy-
małam odpowiedzi.

 10.04, środa
Rano jeszcze raz zadzwoniłam do Pani Ka-
tarzyny Tomaszewskiej, z pytaniem - czy 
zmieniła zdanie? Nie zmieniła.
Po godz. 10.00 opublikowałam artykuł  
na stronie inetrnetowej, że debaty nie bę-
dzie.
Przed godz. 12.00 zadzwoniła do mnie Pani 
Marta Raptis z Komitetu Pani Katarzyny 
Tomaszewskiej z informacją, że kandydatka 

jest gotowa stanąć do debaty.
Ustaliłam z komitetami, że debata odbędzie 
się 17 kwietnia o godz. 18.00. Miejsce mia-
ło zostać jeszcze doprecyzowane.
O godz. 12.35 opublikowałam na stronie 
internetowej artykuł, że jednak debata się 
odbędzie.

 11.04, czwartek
Po godz. 8.00 wysłałam wiadomości  
do Pani Marty Raptis z komitetu Pani Kata-
rzyny Tomaszewskiej oraz do pana Sławo-
mira Skrzypczaka informację, że w piątek  
o godz. 17.00 zapraszam na spotkanie orga-
nizacyjne w sprawie ustalenia szczegółów 
debaty.
Tego samego dnia oba komitety potwierdzi-
ły mi spotkanie.

 12.04, piątek
Przed godz. 13.00 zadzwoniła do mnie Pani 
Izabela Dembińska informując, że mają 
napięty grafik i na spotkanie nie przyjdą. 
Proponują poniedziałek. Na moją SMS’ową 
prośbę o wcześniejsze spotkanie nie otrzy-
małam odpowiedzi.
Poinformowałam Pana Sławomira Skrzyp-
czaka o zmianie planów.

 14.04, niedziela
Z pytaniem, o której się spotykamy wysła-
łam SMS’y do Pani Marty Raptis i Pani Iza-
beli Dembińskiej. Po godz. 16.00 odpisała 
mi Pani Marta Raptis, że godz. 17.00 w po-
niedziałek będzie ok. 
Poinformowałam Pana Sławomira Skrzyp-
czaka o zmianie planów.

 15.04, poniedziałek
Po godz. 16.00 otrzymałam SMS’a od Pani 
Izabeli Dembińskiej, że na profilu Pani Ka-

tarzyny Tomaszewskiej zaraz pojawi się 
oświadczenie i w związku z nim nasze spo-
tkanie jest bezprzedmiotowe.
W oświadczeniu czytamy, że „(…)decyzja 
jest taka, żeby nie traci  czasu na żmudne 
przygotowania do debaty i jej nie organizo-
wa. (…)”

Spotkanie o godz. 17.00 się nie odbyło. 

I po debacie.

***

Dodajmy jeszcze, że w piątek 12 kwiet-
nia został opublikowany filmik, w którym 
Pani Katarzyna Tomaszewska, Krzysztof 
Kołodziejczyk oraz Paweł Bączyk, czyli 
kandydaci na wójta z pierwszej tury udzie-
lają poparcia kandydatce z KO, łączą siły, 
tworzą koalicję i większość w Radzie Gmi-
ny z 11. mandatami. 

***

Kilka słów o debacie
Wiedząc, że Pani Katarzyna Tomaszew-

ska nie najlepiej czuje się w wystąpieniach 
publicznych, chciałam zorganizować tą 
debatę bez publiczności. Żebyście Pań-
stwo mieli jak najlepszą jakość zaprosiłam  
do współpracy specjalistę od dźwięku  
i obrazu. Stream miał być transmitowany  
na dwóch platformach internetowych jedno-
cześnie, na Facebooku i Youtubie. Dodat-
kowe mikrofony, światła, kamery, wszystko 
było dograne.

Opracowałam także scenariusz, którego 
nie miałam niestety okazji pokazać zaintere-
sowanym, ale dziś to już nie ma znaczenia, 
więc go publikuję.

1. Rozpoczęcie transmisji, przywitanie go-
ści i internautów. Przedstawienie kandyda-
tów na podstawie przygotowanych biogra-
mów (800 znaków).
2. Przedstawienie się kandydatów (1 minu-
ta).
3. Trzy pytania od prowadzącej – wcze-
śniej przekazane kandydatom (po 1 minucie  
na odpowiedź).
4. Trzy pytania wzajemne od kandyda-
tów (0,5 minuty pytanie - 1 minuta odpo- 
wiedź).
5. 10 pytań od internautów, pytania zosta-
ną wyselekcjonowane z pytań przesłanych 
wcześniej przez internautów na maila, 
nadawcy będą musieli potwierdzić swo-
ja tożsamość podpisem kwalifikowanym,   
(1 minuta na odpowiedź).
6. Swobodna wypowiedź kandydatów (po 2 
minuty na wypowiedź).
7. Zakończenie.

***

Dziękuję komitetowi Pana Sławomira 
Skrzypczaka za bezproblemową współpra-
cę.

***

I jeszcze jedna uwaga. W oświadczeniu 
Pani Katarzyny Tomaszewskiej czytamy: 
„Chciałabym też, korzystając z okazji po-
dziękować Pani Redaktor Agnieszce Wil-
czyńskiej z „Pulsu Dnia”, za propozycję 
zorganizowania i poprowadzenia debaty.”

„Puls Dnia” to program nadawany w te-
lewizji WTK. Nasze gminne media od 12 lat 
noszą nazwę „Puls Gminy”.

Wybory

Miała być debata kandydatów
W środę o godz. 18.00 miała się odbyć debata kandydatów na wójta przed drugą tura wyborów. Jednak kandydatka Koalicji Obywatelskiej się wycofała.

Agnieszka Wilczyńska

Wśród laureatek konkursu Miss  
Województwa Wielkopolskiego znala-
zła się jedna mieszkanka naszej gminy 
Adrianna Brzozowska ze Skórzewa. 
Głosem internautów oraz Jury, do finału 
konkursu Miss Województwa Wielko-
polskiego dostały się 32 najpiękniejsze 
Wielkopolanki, spośród 120 zakwalifi-
kowanych.

Natomiast Anna Maćkowska z Więc- 
kowic znalazła się w dwudziestce naj-
piękniejszych dziewcząt w konkursie 
Miss Nastolatek Województwa Wielko-
polskiego 2024.

17 marca w Hotelu 500 w Tarno-
wie Podgórnym odbył się Półfinał Miss  
Województwa Wielkopolskiego 2024. 
Finał imprezy odbędzie się 5 maja, kie-
dy to zostaną wyłoniona Miss Wielko-
polski 2024 Miss Natolatek Wojewódz-
twa Wielkopolskiego.

Konkurs jest obecnie największym, 
jedynym i najbardziej prestiżowym kon-
kursu piękności w woj. wielkopolskim. 

Jak tylko ruszy głosowanie, będzie-
my Państwa informować.

Serdecznie gratulujemy i trzymamy 
mocno kciuki. 

https://www.facebook.com/misswojwiel-
kopolskiego

Nasze sąsiadki 
wśród najpiękniejszych 
Wielkopolanek
Dwie mieszkanki naszej gminy awansowały do tegorocznych finałów konkur-
sów Miss Województwa Wielkopolskiego oraz Miss Nastolatek Województwa 
Wielkopolskiego.

Agnieszka Wilczyńska

adrianna Brzozowska ze Skórzewa anna maćkowska z Więckowic



reKlama 10027/2024



PULS GMINY • Kwiecień 2024     Bezpłatny miesięcznik mieszkańców Gminy Dopiewo

Strona 8 www.pulsgminy.pl

reKlama 10010/2024 reKlama 10012/2024

Na początku marca PKP PLK otworzy-
ła oferty w przetargu na wybór wykonawcy 
dokumentacji przedprojektowej dla moder-
nizacji 170-kilometrowego odcinka linii 
3 (E20) między Poznaniem a granicą pol-
sko- niemiecką w Kunowicach. Wpłynęło 
ich sześć - wszystkie mieszczą się w kosz-
torysie oszacowanym na 10,7 mln zł brutto.  
Ta jedna z najważniejszych linii kolejowych 
w Polsce ma zostać kompleksowo zmoder-
nizowana i dostosowana do wymagań euro-
pejskich. 

Linia kolejowa E-20 na odcinku War-
szawa - Poznań należy do II Paneuropej-
skiego Korytarza Transportowego Zachód 
- Wschód, łączącego Berlin z Moskwą.

Wykonawca opracowuje studium wyko-
nalności, a także określa optymalny wariant 
inwestycyjny, ma zaproponować model 
finansowania projektu i przewidzieć jego 
wpływ na sytuację finansową PKP PLK.  
Na wskazanym odcinku znajduje się 12 sta-
cji i 18 przystanków osobowych oraz po-
sterunków odgałęźnych. Większość z nich 
czekają zmiany.

Nowe rozwiązania zakładają także bu-
dowę nowej sieci trakcyjnej oraz budo-
wę węzłów przesiadkowych przy stacjach  
i przystankach.

Na obszarze kursowania Poznańskiej 
Kolei Metropolitalnej wykonawca ma za-
proponować rozwiązania umożliwiające 
znaczne zwiększenie liczby połączeń. Prze-
widziano też usprawnienie dynamicznej in-
formacji pasażerskiej.

Modernizacja linii ma poprawić konku-
rencyjność wszelkich rodzajów transportu 
kolejowego (ruch towarowy i pasażerski 
regionalny oraz dalekobieżny) zarówno  
w relacjach międzynarodowych, jak i kra-
jowych. 

Zapytałam, jak będzie to wyglądało  
na naszym terenie. Odpowiedź dotyczącą 
Palędzia przesłał mi Pan Radosław Śledziń-
ski z Zespołu Prasowego PKP Polskie Linie 
Kolejowe S.A.:

„PKP Polskie Linie Kolejowe S.A. przy-
gotowują obecnie studium wykonalności dla 
projektu „Prace na ciągu E20 na odcinku 
Poznań Główny – Kunowice (granica pań-
stwa)”.

W studium analizowana jest m.in. kom-
pleksowa przebudowa stacji Palędzie wraz  
z budową dwóch dodatkowych torów mię-
dzy Poznaniem a Nowym Tomyślem. Doku-
mentacja uwzględnia m.in. budowę bezkoli-
zyjnego przejazdu w okolicy ul. Pocztowej 
i ul. Poznańskiej w Palędziu. Bezkolizyjne 
skrzyżowanie ma zastąpić obecny prze-
jazd kolejowo-drogowy. Dla zapewnienia 
dogodnego dojazdu do okolicznych po-
sesji tunel drogowy biegnący pod torami 
przewidywany jest w rejonie ul. Kolejowej  
i ul. Spokojnej (kilkadziesiąt metrów  
w stronę Poznania od istniejącego skrzyżo-
wania w poziomie szyn). W sąsiedztwie bez-
kolizyjnego skrzyżowania planowana jest 
budowa nowych peronów stacji Palędzie, 
wraz z przejściem podziemnym, ułatwia-
jącym podróżnym i mieszkańcom dojście  
na pociąg.

Dla wypracowania możliwie najkorzyst-
niejszych rozwiązań PLK S.A. pozostają 
w kontakcie z samorządem. Jednocześnie 
Spółka opiniuje wykonany przez Urząd 
Gminy Dopiewo projekt przedłużenia ist-
niejącego przejścia podziemnego na stacji 
Palędzie w stronę ul. Nowej. Docelowo 
połączy ono części miejscowości położone  
po obu stronach torów.

Zakończenie prac nad studium wyko-
nalności spodziewane jest do końca br.  
Studium uwzględni prowadzone równole-
gle projekty inwestycyjne i określi opty-
malne kierunki planowanej przebudowy 
stacji oraz rozbudowy układu torowego.  

W kolejnym etapie szczegółowe rozwią-
zania wskaże dokumentacja projektowa.  
Zostanie ona przygotowana po zapewnieniu 
finansowania. Dokumentacja projektowa 
uwzględni wykonane wizualizacji poszcze-
gólnych obiektów. Inwestycja, na odcin-
ku Poznań Główny – Kunowice (granica 
państwa), została ujęta w „Zamierzeniach 
inwestycyjnych” zarządcy infrastruktury 
kolejowej.”

Na etapie modernizacji możemy się 
spodziewać także przebudowy lub likwi-
dacji także innych przejazdów kolejowych,  
ale jest szansa także na nowe inwestycje. 

„PKP Polskie Linie Kolejowe S.A.  
dostrzegają zasadność budowy przystan-
ku w Dopiewcu. Wskazana lokalizacja –  
w okolicy przejazdu kolejowo-drogowego  
u zbiegu ulic Jesionowej i Kolejowej – prze-
widuje budowę dwóch peronów, po jednym 
przy każdym z torów. – Opowiada Rado-
sław Śledziński z Zespołu Prasowego PKP 
Polskie Linie Kolejowe S.A. - Szczegółowe 
rozwiązania będą możliwe do określenia  
na etapie przygotowania projektu, niezbęd-
nego do realizacji prac budowlanych. Spół-
ka podjęła działania dla zabezpieczenia fi-
nansowania inwestycji w ramach projektu 
„Prace na linii kolejowej nr 3 na odcinku 
Poznań Górczyn – Zbąszynek” z wykorzy-
staniem środków pochodzących z Krajowe-
go Planu Odbudowy. Obecnie prowadzone 
jest postępowanie przetargowe. Podpisanie 
umowy z wykonawcą na obecnym etapie 
przewidywane jest w II połowie br., nato-
miast zakończenie inwestycji w 2026 r.

Co z pozostałymi przejazdami?
Radosław Śledziński z Zespołu Praso-

wego PKP Polskie Linie Kolejowe S.A. in-
formuje:

„W studium wykonalności dla projektu 
„Prace na ciągu E20 na odcinku Poznań 

Główny – Kunowice (granica państwa)” 
analizowana jest:
 ul. Poznańska w Palędziu – analizowana 
jest likwidacja przejazdu i budowa bezkoli-
zyjnego skrzyżowania
 ul. Leśna w Palędziu – analizowana jest 
likwidacja przejazdu
 ul. Kolejowa w Dopiewie – analizowana 
jest likwidacja przejazdu i budowa bezkoli-
zyjnego skrzyżowania
 ul. Szkolna w Dopiewie – analizowana 
jest likwidacja przejazdu i budowa bezkoli-
zyjnego skrzyżowania
 ul. Wyzwolenia w Dopiewie – analizowa-
na jest likwidacja przejazdu i budowa bez-
kolizyjnego skrzyżowania
 ul. Bukowska w Podłozinach – analizo-
wana jest likwidacja przejazdu i budowa 
bezkolizyjnego skrzyżowania.

Proszę zwrócić uwagę, że opracowy-
wane studium określi optymalne kierunki 
planowanych prac. Szczegółowe i wiążące 
rozwiązania zostaną wskazane na etapie 
dokumentacji projektowej, która powstanie  
po zapewnieniu finansowania.”

***

O przebudowie linii kolejowej mówi 
się od lat. Do tej pory rozmowy i konsul-
tacje odbywały się w kuluarach. Ale skoro 
pierwsze informacje zaczynają wypływać  
z gabinetów, możemy być pewni, że moder-
nizacja jest pewna i coraz bliżej. Jak tylko 
będę znała kolejne szczegóły, przekażę je 
Państwu. 

Na podstawie: rynek-kolejowy.pl oraz 
źródeł własnych.

AktuAlności

Będzie trzeci i czwarty tor kolejowy
Przebudowa linii kolejowej, która przebiega przez naszą gminę coraz bliżej. W planach są rewolucyjne zmiany.

Agnieszka Wilczyńska

Kolejne dwa tory będą zbudowane na trasie Poznań - Nowy Tomyśl.
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AktuAlności

Jak zawsze było bardzo dużo stoisk  
z najróżniejszym rękodziełem, ciastem, 
miodami i innymi cudami.

Jak zawsze impreza przyciągnęła tłumy 
zwiedzających, choć pogoda nie zachęcała 
do spacerów, było dość chłodno i przelotnie 
padał deszcz.

Wśród wystawców były także dwa sto-
iska z naszej gminy. Na stoisku Wiejski stół 
Dr Maryniak można było zjeść regularny 
obiad, natomiast u Pań z KGW Kobiety  
z Sukcesu z Konarzewa posmakować ciast 
i pasztetów.

Konkurs Kulinarny
Jak co roku odbył się także konkurs kuli-

narny „Na wielkanocnym stole”. Zgłoszono 
do niego 89 potraw w dwóch kategoriach: 
dania mięsne i wypieki słodkie. 

Koło Gospodyń Wiejskich z Palędzia 
otrzymało wyróżnienie za suszoną szynkę 
domową autorstwa Agnieszka Wilczyń-
skiej. Ta sama potrawa oraz żur wielka-
nocny w firmy Wiejski stół Dr Maryniak  
ze Skórzewa otrzymały certyfikat Najlepszy 
Smak Powiatu Poznańskiego.

Grand Prix w kategorii potraw mięsnych 
otrzymała Restauracja Olenderskie Smaki - 

Olandia z Prusimia) za Olenderską kiełbasę 
dojrzewającą z dzika oraz jelenia.

Natomiast w kategorii wypieków słod-
kich Grand Prix zdobyła Maria Bany-Sza-
deberg Design „To Nie Piekarnia” z Wir 
(gm. Komorniki, pow. poznański) za Dzia-
da Obertucha Przekładańca.

Laureaci nagrody Grand Prix otrzymali 
czeki o wartości 500 zł ufundowane przez 
Instytut Skrzynki, zestaw piw z rzemieśl-
niczego Browaru Szreniawa, vouchery  
na wydarzenia w Muzeum Narodowym 
Rolnictwa i Przemysłu Rolno-Spożywcze-
go  w Szreniawie. Wszyscy laureaci otrzy-
mali także zestawy upominków od powiatu 
poznańskiego. 

Konkurs odbył się przy współpracy:  
Ogólnopolskiego Cechu Rzeźników – Wę-
dliniarzy – Kucharzy, Stowarzyszenia Slow 
Food Wielkopolska, Wielkopolskiej Izby 
Rzemieślniczej, Stowarzyszenia Polska 
Akademia Smaku z siedzibą w Poznaniu, 
Sieci Culinary Heritage Europe, Stowarzy-
szenia Poznańska Lokalna Organizacja Tu-
rystyczna, TOP AGRAR Polska oraz Bro-
waru Szreniawa.

Konkurs odbył się pod Honorowym Pa-
tronatem Starosty Poznańskiego Jana Grab-
kowskiego.

KGW Palędzie wyróżnione 
na Jarmarku Wielkanocnym w Szreniawie
W ostatni weekend przed Wielkanocą w Muzeum Narodowym Rolnictwa i Przemysłu Rolno-Spożywczego w Szreniawie  
po raz kolejny odbył się Jarmark Wielkanocny. 

Agnieszka Wilczyńska

Wspólne zdjęcie laureatów Jarmarku Wielaknocnego.

Trasy jak zwykle w całości przebiega-
ją leśnymi duktami w otoczeniu zieleni,  
a bieg główny na dystansie 10 km stał się 
już tradycją dla aktywnej części społecz-
ności gminy Dopiewo. Na nieco krótszym 
dystansie o długości 7,5 km startują za-
wodnicy i zawodniczki nordic walking. 
Dla najmłodszych biegaczy organizato-
rzy przygotowują trasy biegowe od 200  
do 1000 metrów. 

Ten dzień to swoiste święto biegania 
dla ludzi w różnym wieku. Organizatoro-
wi zawodów – GOSiR w Dopiewie bardzo 
zależy, aby w zawodach uczestniczyło jak 
najwięcej osób z okolicznych terenów, 
dlatego opłaty startowe dla zameldowa-
nych mieszkańców Gminy są niższe niż 
dla pozostałych startujących. Pierwsza 
edycja „Korony Dąbrówki” odbyła się 
13 lat temu i z roku na rok cieszy się ona 
coraz większą popularnością, co bardzo 
motywuje do przygotowywania kolejnych 
zawodów. Nabierają one coraz bardziej 
pokoleniowego charakteru. Często ob-
serwujemy rodzinne zmagania dzieci, ich 
rodziców i dziadków co sprawia, że ta im-
preza to dobra lekcja wychowania w kul-
turze fizycznej. Widać, że podoba się ona 
zarówno starszym jak i młodszym. Kobie-

tom i mężczyznom. Miłośnikom biegania 
i marszu nordic walking. Zawodnikom  
i kibicom.

Udział dzieci jest bezpłatny i nie ma 
żadnych limitów ilościowych. Dla doro-
słych ustalony został limit 500 biegaczy  
i 150 chodziarzy nordic walking. Na me-
cie dla wszystkich dzieci jak zwykle prze-
widziane są złote pamiątkowe medale,  
a dla dorosłych będą one dedykowane 
XIII edycji „Korony Dąbrówki”. Zapra-
szamy zatem do aktywności fizycznej,  
bo przecież ruch to zdrowie a bieganie 
„po miękkim” w otoczeniu zieleni, to 
sama przyjemność!

 Z każdym rokiem przybywa chętnych, 
dlatego nie „przegapcie” zapisów.Wpiso-
we za udział w biegu głównym lub marszu 
nordic walking wynoszą:
 Mieszkańcy Gminy Dopiewo (zamel-
dowani):
• do 12 maja - 60 zł
• od 13 do 21 maja 2024 r. - 70 zł
 pozostali uczestnicy:
• do 12 maja - 70 zł
• od 13 do 21 maja 2024 r. - 80 zł.

Wpłat dokonuje się płatnością elek-
troniczną poprzez panel www.przelewy24.pl 

lub tradycyjnym przelewem np. na pocz- 
cie. 

 
Przepisanie pakietu startowego na innego 
zawodnika będzie możliwe do 21 maja.  
W związku z tym, że w tegorocznym pa-
kiecie będą koszulki – osoby, które do-
konają rejestracji do 17 maja do godz. 
12.00 mają gwarancję odbioru koszulki 
SINGLET do biegania w wybranym przez 
siebie rozmiarze wraz z odbiorem pakie-
tu startowego! Pozostali muszą liczyć się  

z ryzykiem odbioru koszulki po biegu, 
choć wraz z Partnerem Technicznym  
organizatorzy dołożą wszelkich starań, 
aby koszulka cieszyła zawodnika jednak 
w dniu biegu.

Trasa jest gotowa, więc nie może Was 
zabraknąć - do zobaczenia na starcie  
26 maja!

Opracował: Mariusz Frąckowiak – 
GOSiR w Dopiewie

Trwają zapisy do Biegu 
o Koronę Księżnej Dąbrówki 
Każdego roku w ostatnią niedzielę maja w Dąbrówce przy ul. Parkowejna skraju lasu palędzko-zakrzewskiego  spotykamy się na linii startu biegu  lub marszu nordic 
walking o Koronę Księżnej Dąbrówki. Tegoroczna impreza odbędzie się w Dniu Matki, tj. 26 maja.   Zapisy już trwają!

Jak zawsze na uczestników zawodów czekają pamiątkowe medale i upominki od organizatorów (Zdjęcie nadesłane)
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kroniki

kroniki osp
 OSP Dopiewo 

•    6.03  Dopiewo, ul. Sportowa, pożar sadzy oraz izolacji w kominie
•    8.03   Konarzewo, ul. Kościelna, pożar kontenera na odpady
•    8.03   Skórzewo, ul. Kolejowa, pożar budynku mieszkalnego - alarm odwołany
•  11.03  Konarzewo, ul. Dopiewska, zabezpieczenie lądowania lotniczego Pogotowia ratowniczego 
•  11.03  Dopiewo, ul. Więckowska, załączony czujnik tlenku węgla
•  13.03  Fiałkowo, ul. Więckowska, widoczne silne zadymienie - ognisko pod nadzorem
•  14.03  Dopiewiec, ul. Polna, załączony czujnik tlenku węgla
•  16.03  Dopiewiec, ul. Osiedle, widoczne silne zadymienie - ognisko pod nadzorem
•  24.03  Dopiewo, ul. Wyzwolenia, pożar opon oraz słomy
•  24.03  Konarzewo/Chomęcice, droga serwisowa S5, pożar opon oraz słomy
•  27.03  lisówki, ul. leśne Zacisze, zabezpieczenie lądowania lotniczego Pogotowania ratunkowego.

 OSP Palędzie 

•     3.03  Dąbrówka, ul. Polna, wypadek samochodu osobowego  z motocyklem.  Zabezpieczenie  lądo- 
       wania lotniczego Pogotowia ratunkowego, jedna osoba poszkodowana zabrana do szpitala
•     6.03  Dąbrówka, ul. Platanowa,  załączona czujka przeciwpożarowa  w budynku usługowym, brak    
        zagrożenia
•     8.03  Konarzewo, pożar kontenera na odpady na terenie cmentarza
•   11.03  Konarzewo, ul. Dopiewska, zabezpieczenie lądowania lotniczego Pogotowia ratunkowego
•   11.03  Dopiewo, ul. Więckowska, załączona czujka tlenku węgla
•   12.03  Droga serwisowa Gołuski – Dąbrówka, usunięcie plamy substancji ropopochodnej
•   17.03  Dopiewiec, ul. Osiedle, pożar pozostałości roślinnych
•   19.03  Dąbrowa, ul. Batorowska, pożar śmieci
•   21.03  S11 Głuchowo, wypadek samochodu ciężarowego z samochodem osobowym, brak osób 
     poszkodowanych
•   24.03 Palędzie, ul. Droga Wzdłuż Torów, kolizja dwóch samochodów osobowych
•   26.03 Palędzie, ul. Wrzosowa, pomoc pogotowiu w zniesieniu pacjenta, nagłe zatrzymanie krążenia.

 ***
•   1-3.03 - opiekunowie młodzieżowej Drużyny Pożarniczej z Palędzia uczestniczyli w kursie dla wycho-
wawców wypoczynku dzieci i młodzieży, który odbył się w Cerekwicy.
•   15.03 - odbyło się spotkanie opiekunów młodzieżowych Drużyn Pożarniczych powiatu poznańskiego. 
Podczas zebrania podsumowano działalność drużyn funkcjonujących na terenie powiatu w roku ubie-
głym oraz omówiliśmy plan na rok bieżący.
•   23.03 - strażacy OSP Palędzie uczestniczyli w Pchlim Targu, który odbył się w Szkole Podstawowej przy 
ulicy malinowej w Dąbrówce. Podczas wydarzenia prowadzili warsztaty z udzielania pierwszej pomocy 
oraz prezentowali sprzęt, który znajduje się na wyposażeniu jednostki.

 OSP Zakrzewo 

•    3.03  Dąbrówka, rondo przy Cel, zabezpieczenie lądowania lotniczego Pogotowia ratowniczego 
•    4.03  S11, śmiertelne potrącenie członka ekipy technicznej
•    6.03  Dabrowa, CH aurora ul. Platanowa, załączenie się monitoringu
•    6.03  Skórzewo, ul. Trzmiela, zabezpieczenie lądowania lotniczego Pogotowia ratowniczego 
•    6.03  Skórzewo, ul. rumiankowa, załączony czujnik tlenku węgla
•    8.03  Skórzewo, ul. Kolejowa, fałszywe wezwanie do pożaru
•    9.03  Skórzewo, ul. malwowa, fałszywe wezwanie do pożaru
•  10.03  Skórzewo, ul. Batorowska, fałszywe wezwanie do pożaru
•  11.03  Dopiewo, ul. Więckowska, załączony czujnik tlenku węgla
•  18.03  Dąbrowa, ul. Bukowska, załączenie się monitoringu
•  19.03  Batorowo, ul. Skośna, załączenie się monitoringu
•  19.03  Dąbrowa, ul. Batorowska, pożar trawy
•  22.03  Skórzewo, ul. Poznańska, załączenie się monitoringu
•  23.03  Skórzewo, ul. Pomarańczowa, zabezpieczenie lądowania lotniczego Pogotowia ratowniczego  
i pomoc w transporcie człowieka.

Dziękujemy druhom za przesłane informacje. 

sTATYsTYki 
STRAŻY GMINNEJ  W DOPIEWIE

03.2024
Ogółem w marcu zrealizowano 287 interwencji i kontroli:
 ruchu drogowego – 93 interwencji polegających m.in. na: 
- kontroli prawidłowości parkowania pojazdów na drogach, w miejscach wyznaczonych oraz strefach za-
mieszkania
- sprawdzaniu legalności prowadzenia prac na drogach publicznych, zgodnie z posiadanymi zezwoleniami,
- diagnozowaniu natężenia ruchu w wyznaczonych miejscach pod kątem zgłaszania wniosków do upraw-
nionych organów związanych z usprawnieniem i bezpieczeństwem w ruchu drogowym 
- kontrolach stanu nawierzchni dróg w związku ze zgłoszeniami kierujących pojazdami
- kontroli bezpieczeństwa pieszych w okolicy placówek oświatowych ze szczególnym uwzględnieniem go-
dzin rozpoczęcia i zakończenia zajęć lekcyjnych 
- kontrola bezpieczeństwa w związku z protestami na drogach.

 porządkowych – 64, w tym:
- stanu czystości na terenach użyteczności publicznej - placach zabaw, miejscach rekreacji, parkach 
- kontroli wykonania obowiązków przez właścicieli nieruchomości w zakresie zbierania i segregacji odpa-
dów komunalnych, przyłączenia do kanalizacji i składania deklaracji „śmieciowych”.

 bezpieczeństwa – 86, w tym:
- obiektów użyteczności publicznej, miejsc rekreacji i odpoczynku mieszkańców, miejsc gromadzenia się 
młodzieży i osób spożywających alkohol  
- miejsc i obiektów narażonych na kradzieże, włamania i wandalizm,
- miejsc przebywania osób w kryzysie bezdomności. 

 związanych ze zwierzętami – 44, w tym:
- odłów kotów do sterylizacji 
- zapewnienie bezpieczeństwa zwierzętom porzuconym i bez nadzoru
- zapewnienia bezpieczeństwa w miejscach ujawnienia zwierząt padłych. 

Wybrane interwencje: 
• pouczono – 42 osoby
• legitymowano - 37 osób
• ukarano mandatem 10 osób, m.in.: 
- 1.03 przy ul. Szarotkowej w Skórzewie - kierowcę pojazdu zaparkowanego na terenie zielonym
- 5.03 w Konarzewie – mieszkańca, który wbrew złożonej deklaracji nie dopełnił obowiązku w zakresie 
segregacji śmieci  
- 18.03 w Dopiewie – kierującego pojazdem, który zaparkował pojazd w miejscu niedozwolonym wbrew 
obowiązującemu zakazowi. 

  SG w Dopiewie
Adam Półtoraczyk

Akcja pod nazwą „Strażak Zajączek” za-
inicjowana przez Ochotniczą Straż Pożarną w 
Palędziu cieszyła się niebywałym zaintereso-
waniem wśród mieszkańców. Korowód pojaz-
dów pożarniczych prowadził Strażak Zajączek 
na quadzie, który polewał napotkanych miesz-
kańców wodą oraz częstował słodyczami. 

Samochody przyozdobione w pisanki 
namalowane przez Dziecięca Drużynę Pożar- 
niczą w Palędziu rozpoczęły trasę na Leśnej  

Polanie w Dopiewcu. Później było Zakrzewo, 
następnie Dąbrówka, Gołuski i wielki finał  
w Palędziu. 

W zaplanowanych punktach programu od-
bywało się lanie wody na różne sposoby. Ogra-
niczała nas tylko wyobraźnia. Wszystko oczy-
wiście z zachowaniem zasad bezpieczeństwa. 

Dzięki wsparciu Dino Polska oraz Milano 
Group wszystkie dzieci zostały obdarowane 
słodkościami.

Dziękujemy i zapraszamy za rok!

Lanie wody OSP
1.04.2024, w Poniedziałek Wielkanocny strażacy OSP Palędzie oraz OSP  
Zakrzewo odwiedzili sąsiednie miejscowości, aby tradycyjnie uczcić Śmigusa 
Dyngusa. 

Paweł Czyż

Strażacy zapowiadają, że wielkanocne lanie wody na stałe zostanie włączona do kalendarza gminnych wydarzeń.  (Zdjęcie nadesłane.)
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Grupa Inicjatywna na Start

Kluczowym elementem projektu jest 
powołanie grupy inicjatywnej, złożonej  
z mieszkańców Dąbrówki oraz przedsta-
wicieli organizacji pozarządowych, któ-
rzy włączą się w pracę nad stworzeniem 
strategii rozwoju. Strategia ma uwzględ-
nić potrzeby całej społeczności, również  
w odniesieniu do miejscowości ościennych. 
Wspólnie opracujemy plan, który pozwo-
li na świadome kierowanie rozwojem wsi  
w najbliższych latach.

Ożywienie Zabytkowego Parku
Drugim ważnym filarem projektu jest re-

witalizacja zaniedbanej części zabytkowego 
parku Dąbrówki. Dzięki przeprowadzonej 
inwentaryzacji dendrologicznej i aktyw-
nemu udziałowi mieszkańców w diagno-
zie potrzeb oraz mapowaniu społecznemu 
stworzona zostanie koncepcja zagospoda-
rowania tego miejsca. Plan będzie punktem  
do złożenia wniosku w Dopiewskim Bu-
dżecie Obywatelskim, co z kolei zmieni 
wizerunek parku. Na czas trwania projek-
tu Zabytkowy Park w Dąbrówce stanie się  

miejscem integracji, edukacji ekologicznej 
i zdrowych śniadań dla wszystkich miesz-
kańców. Mamy nadzieję na trwałe ożywie-
nie tego jakże pięknego miejsca.

SUWAK – Narzędzie Innowacji Społecznej
Projekt zostanie przeprowadzony z za-

stosowaniem innowacyjnego narzędzia 
„SUWAK”, którego założenia polegają  
na: spójności, upodmiotowieniu, wpływie, 
angażowaniu i kooperacji. To odpowiedź  
na konieczność wielopłaszczyznowe  
wzmacnianie społeczności lokalnej, które 
będzie prowadzić do  integracji ,budowania 
sieci relacji i aktywizacji społecznej w tym 
seniorów i młodzieży.

Zaangażowanie Kluczem do Sukcesu
Wierzymy, że dzięki zaangażowaniu, 

determinacji i współpracy, projekt zo-
stanie zrealizowany oraz wzmocni naszą 
społeczną odpowiedzialność. Projekt nie 
tylko odmieni obraz Dąbrówki, ale rów-
nież wzmocni poczucie wspólnoty, zaanga-
żowania społecznego i wiary w możliwość 
kreowania własnymi siłami lepszej przy-
szłości. Mamy nadzieję, że dzięki realizacji 
Dąbrówka stanie się przykładem innowacji, 
inspirując inne miejscowości do aktywnego 
kształtowania swojej przyszłości.                           

Wspólna Strategia 
Rozwoju Dąbrówki
Dzięki dofinansowaniu w wysokości 240 010 zł, Dąbrówka szykuje się  
do realizacji innowacyjnego projektu, który ma na celu nie tylko analizę  
dendrologiczną oraz projekt zabytkowego parku, ale również stworzenie  
kompleksowej Strategii Rozwoju Wsi.

DBO czyli odmiana budżetu partycypa-
cyjnego, wprowadzany jest w samorządach 
w celu demokratyzacji decyzji dotyczą-
cych wydatkowania publicznych środków. 
U nas pełni raczej funkcję symboliczną,  
a projektami, które najczę-
ściej wygrywają są najróż-
niejsze place zabaw.

W tym roku rusza dzie-
wiąta edycja Dopiewskiego 
Budżetu Obywatelskiego,  
a uczestnictwo w nim jest 
otwarte dla wszystkich 
mieszkańców gminy, bez 
względu na wiek, mogą nawet głosować 
niemowlaki.

Proces budżetu obywatelskiego rozpo-
czyna się od zgłaszania propozycji projek-
tów przez samych mieszkańców. Odbędzie 
się to w dniach 21 marca – 10 maja.

Następnie, zgłoszone projekty prze-
chodzą przez proces weryfikacji i oceny,  

aby wyłonić te, które spełniają określone 
kryteria i mają realne szanse na realizację.

Po przejściu przez etap oceny, wybra-
ne projekty są prezentowane publicznie,  
a mieszkańcy głosują na „swoje” projekty. 
Wygrywa nie najlepszy projekt, a ten, któ-
rego twórcy mają największe możliwości 

pozyskania głosów. W tym 
celu organizuje się pikniki, 
festyny lub chodzi z tabletami  
po gminnych imprezach,  
a nawet po domach.

Trzy najwyżej ocenione 
przez mieszkańców projek-
ty (w procesie głosowania)  
w poszczególnych grupach 

są uwzględniane w budżecie gminy, a ich re- 
alizacja jest zaplanowana na kolejny rok ka-
lendarzowy.

Serdecznie zapraszam do składania pro-
jektów, to fajny sposób na próbę integracji 
społecznej i zaangażowania w działania 
mieszkańców. Szczegóły na stronie https://
dopiewo.pl/kategorie/dbo

AktuAlności

RUSZYŁ Dopiewski Budżet 
Obywatelski 2024 
Do 10 maja można składać projekty do Dopiewskiego Budżetu Obywatelskiego 

(DBO) 2024. 

Agnieszka Wilczyńska
Joanna Prażmowska
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O Lasach Palędzko – Zakrzewskich
Prezentujemy Państwu pierwszy artykuł z naszego leśnego cyklu. W pierwszej kolejności dowiedzmy się więcej o naszym lesie.

Agnieszka Wilczyńska

AktuAlności

Kompleks leśny w środku naszej gminy, 
zwany dziś lasami palędzko-zakrzewskimi, 
widoczny jest już na mapach sprzed ponad 
130 lat. Już wtedy miał charakter gospodar-
czy, czyli zasadzono go z myślą o pozyski-
waniu drewna.

Nasze lasy palędzko-zakrzewskie należą 
do Skarbu Państwa, są częścią Nadleśnictwa 
Konstantynowo, leśnictwa Więckowice. 

To 1225 ha drzewostanu, dróg, polan, 
łąk. Znajdują się tutaj także trzy pomni-
ki przyrody, miejsca pamięci pomordo-
wanych obywateli polskich z czasów II 
Wojny Światowej oraz trzy leśniczówki.  
W jego środku znajduje się strefa chronio-
na, gdzie obowiązuje zakaz wstępu. Tam 
znajduje się gniazdo bociana czarnego. 

W porównaniu do czasów przedwojen-
nych powierzchnia naszych lasów zwięk-
szyła się o 207 ha, po II Wojnie Światowej 
zalesiano pola, które teraz są jego nieod-
łączną częścią.

Tak, jak wspomniałam wcześniej lasy 
sadzone były w określonym ładzie i porząd-
ku, a ich celem było przede wszystkim po-
zyskiwanie drewna. Taki las znamy.

Dziś pełni on jednak zupełnie inną rolę 
niż jeszcze 50 lat temu. Nasza okolica szyb-
ko się urbanizuje, przybywa mieszkańców. 
Las, który został zaprojektowany 100 lat 
temu jako „plantacja drewna”, dziś służy 
bardziej celom rekreacyjnym. Lasy, które 
sadzimy teraz, służyć będą naszym wnu-
kom. Jakie główne funkcje będzie miał 
wówczas, to dopiero się okaże. 

Lasy o zwiększonej funkcji społecznej
Od lipca 2022 roku obowiązuje Zarzą-

dzenie Dyrektora Generalnego Lasów Pań-
stwowych, w którym czytamy, że w części 
lasów wokół miast i uzdrowisk, na terenach 
wypoczynkowych i rekreacyjnych nie bę-
dzie prowadzona dotychczasowa gospodar-
ka leśna. Obszary te uzyskają status lasów  
o zwiększonej funkcji społecznej.

Nowa kategoria lasu pozwoli nadleśnic-
twom na wytyczanie rejonów, które nie będą 
podlegały klasycznej gospodarce leśnej,  
ale też nie staną się parkami czy niedostęp-
nymi dla obywateli rezerwatami. Wszel-
kie prace w takim lesie będą prowadzone  

dla zachowania jego wartości krajobrazo-
wych pod kątem atrakcyjności dla miesz-
kańców. Obszary te mają wyznaczać same 
nadleśnictwa w porozumieniu z lokalnymi 
społecznościami.

Nadleśnictwo Konstantynowo już pod-
jęło pierwsze działania w tej kwestii. Lasy 
palędzko-zakrzewskie będą w znacznej czę-
ści objęte zwiększoną funkcją społeczną. 
Już niebawem mają się rozpocząć konsulta-
cje z władzami samorządowymi i lokalnymi 
społecznościami. 

Lasy o zwiększonej funkcji społecznej 
nie wykluczają wycinek, ale ograniczają je 
do niezbędnego minimum zapewniającego 
zachowanie trwałości lasu. 

Las będzie się starzał, część drzew bę-
dzie umierać, trzeba będzie prowadzić dzia-
łania pielęgnacyjne, ale każdy jego frag-
ment będzie analizowany osobno, a decyzje 
będą podejmowane w zależności od potrzeb 
i sytuacji.

Czy możemy się spodziewać ławeczek 
w lesie? Raczej nie. Ewentualnie zostaną 
wyznaczone nowe miejsca rekreacji. Las to 
las.

Zwierzęta w naszym lesie
Wbrew ogólnie panującej opinii – zwie-

rząt w naszych lasach przybywa. Zwłaszcza 
dużych ssaków jak sarny, jelenie czy dziki. 

Obserwuje się znaczny przyrost popu-
lacji dzików, które kiedyś prosiły się raz  
do roku (miot 5-6 młodych), teraz dwa, 
a nawet czasem i 3 razy do roku. 

***
Poniższy materiał powstał po spotkaniu 

w siedzibie Nadleśnictwa Konstantynowo 
w dniu 24 stycznia br. W spotkaniu uczest-
niczyli przedstawiciele Nadleśnictwa oraz 
Krzysztof Kołodziejczyk, Monika Daniele-
wicz oraz Agnieszka Wilczyńska.

Co zagraża naszym 
lasom?

Śmieci w lasach
Jeśli chodzi o śmieci w lasach, to każ-

dy kolejny rok jest rekordowy. Od trzech 
lat lawinowo rośnie liczba ton śmieci, jakie 

sprzątane są z lasów nadleśnictwa. W 2021 
było to 98 ton rocznie, w 2022 roku 137,5 
tony, a w 2023 roku aż 209,5 tony! Najwię-
cej śmieci zbiera się w Leśnictwie Więcko-
wice (czyli w naszych lasach) i leśnictwie 
Wielka Wieś (w gminie Stęszew). Rzadko 
do lasu trafiają śmieci komunalne, najczę-
ściej są to odpady okołobudowlane (remon-
towe) lub meble.

Nadleśnictwo w zeszłym roku na sprzą-
tanie naszych śmieci wydało ponad 200 ty-
sięcy zł.

Pożary i klęski żywiołowe
Na terenie naszego nadleśnictwa 100% 

pożarów spowodowane są działalnością 
człowieka. Są to albo celowe podpalenia 
albo przypadkowe zaprószenia ognia.

W 2023 roku Nadleśnictwo Konstanty-
nowo poniosło ponad 270 tys. zł samych 
kosztów ochrony przeciwpożarowej.  Na-
tomiast na ochronę lasu wydano ponad 1,5 
mln zł. 

Także w naszych lasach w ostatnich 
latach obserwujemy osłabienie stanu drze-
wostanu. Powodem tego jest podniesienie 
globalnej temperatury, ale także susze. 

Główne zagrożenia dla trwałości lasu: 
- biotyczne (szkodliwe owady; grzyby pa- 
togeniczne; rośliny np. jemioła; ssaki rośli- 
nożerne)
- abiotyczne (silne huraganowe, wiatry; 
ulewne deszcze; śnieg; gradobicie; podto- 
pienia; wysokie i niskie temperatury; 
susza; zmiany klimatyczne)
- antropogeniczne wywołane przez człowie-
ka (pożary; zanieczyszczenia przemysłowe; 
zaśmiecanie lasu; wyłączanie gruntów z po-
wierzchni lasów)

Osłabione drzewa są mniej odporne  
na choroby, szkodniki czy warunki atmos-
feryczne. 

Nadleśnictwo nie stosuje oprysków, 
gdy w bliskiej odległości znajdują się domu 
mieszkalne. Związane jest to z 14-dniowym 
okresem karencji po oprysku (związany 
z zakazem wstępu do lasu), którego w na-
szych warunkach nie dałoby się zachować.

Aktualnie największym zagrożeniem dla 
drzewostanu jest rosnąca populacja kornika. 
Na szczęście w naszych lasach sytuacja jest 
opanowana, gorzej wygląda to w sąsiednich 

leśnictwach np. w Będlewie, Brodniczka, 
Krajkowo czy Czempiń.

***
Poniższy materiał powstał na podsta-

wie spotkania w siedzibie Nadleśnictwa 
Konstantynowo w dniu 24 stycznia br.  
W spotkaniu uczestniczyli przedstawiciele 
Nadleśnictwa oraz Krzysztof Kołodziej-
czyk, Monika Danielewicz oraz Agnieszka 
Wilczyńska.

O wycinkach  
w naszym lesie

Zapraszamy do lektury drugiego arty-
kułu z naszej leśnej serii. Dziś o wycinaniu 
drzew w lesie.

Nie każde wycięte drzewo szkodzi laso-
wi, wręcz odwrotnie czasem trzeba wyciąć 
drzewa, ale cały las rósł lepiej.

Plan Urządzenia Lasu
To dokument, który opracowuje każde 

nadleśnictwo w Polsce. Aktualnie obowią-
zuje dokument w perspektywie czasowej 
2018-2027. W tym roku rozpoczną się prace 
nad przygotowaniem Planu na kolejne lata. 
Plan zakłada zawsze sposób wykorzystania 
lasu, np. jaki procent drzew przeznaczo-
nych jest do wycinki. W aktualnie obowią-
zującym Planie, w ciągu zakładanej dekady  
ma zostać wyciętych i odnowionych (po-
sadzonych nowych drzew) 43 ha lasów  -  
w rębni zupełnej oraz 241 ha w rębni zło-
żonej (przebudowa struktury lasu). Na ten 
moment Nadleśnictwo Konstantynowo zre-
alizowało Plan wycinek założony w 2018 
roku zaledwie w 42 procentach, co oznacza, 
że wycinanych jest dużo mnie drzew niż 
zakładano. Do końca Planu zostały 3 lata 
i nie zanosi się, że zostanie on wykonany.  
Wynika to ze świadomego ograniczenia 
wycinek. 

Nasze Nadleśnictwo widzi zmianę, jaka 
zachodzi w podejściu do lasów w naszym 
rejonie i chce ograniczyć zrębnie całkowite. 
Oznacza to, że całkowitych wycinek dużych 
połaci lasów u nas nie będzie. Musimy się 
liczyć jednak z tym, że będą prowadzone 
prace w lasach i część drzew, w zależności 
od kondycji i sytuacji w lesie, zostanie wy-
ciętych. 

Dla leśników jest dużo łatwiej po pro-
stu wyciąć jeden zwarty obszar, niemniej 
ze względu na dobro społeczne i zmianę 
funkcji jaką pełni on w naszej społeczności, 
wycinki całkowite będą ograniczone do mi-
nimum. 

Jak finansowane są 
lasy?

Nadleśnictwo to instytucja samofinan-
sująca się, nie otrzymuje żadnych dotacji  
z budżetu państwa, ale podatki musi płacić. 
Samo musi zdobyć pieniądze na pokrycie 
kosztów działalności.

W 2022 roku Nadleśnictwo Konstan-
tynowo zapłaciło łącznie ponad 5 mln zł 
różnych podatków, w tym podatek leśny, 
VAT, ale także co roku musi odprowadzać 
do budżetu Państwa daninę od przychodu  
ze sprzedaży drewna w wysokości 2%.

ciąg dalszy na stronie 13leśnicy zapewniają, że w naszych lasach całkowitych wycinek już nie będzie.
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A skąd bierze przychody?
- ze sprzedaży drewna
- z pozostałej sprzedaży
- z dotacji celowych z Unii Europejskiej 
(np. na małą retencję, ochrona przy- 
rody w rezerwatach itd.)
- z tytułu kar, czy darowizn
- przychody finansowe np. odsetki.

Za 2023 rok przychody naszego nadle-
śnictwa wyniosły ponad 19 mln zł. 

Choć wydaje się to bardzo dużo, to 
nie pokrywa to łącznych kosztów, jakie 
ponosi Nadleśnictwo Konstantynowo. 
Różnicę w wysokości około 6 mln zł 
pokryto z tzw. Funduszu Leśnego. Są nad-
leśnictwa bardziej dochodowe i takie, które 
zarabiają mniej. Właśnie takim nadleśnic-
twom służą pieniądze z Funduszu.

Dlaczego nasze Nadleśnictwo nie za- 
rabia tyle co inne? Ponieważ nie prowadzi 
się tu zakrojonej na szeroką skalę wycinki 
drzew, która jest głównym źródłem docho-
du. 

Czy Nadleśnictwo sprzedaje drewno za 
granicę? Nie. W 2023 roku zawarto 251 
umów na zakup drewna, wszystkie z kon-
trahentami krajowymi. Drewno (zwykle 
drobnica) jest sprzedawana także klientom 
detalicznym, w celach opałowych.

A kto sprzedaje drewno za granicę? 
Kontrahenci krajowi. Przepisy nie zabrania-
ją odsprzedawać drewna dalej.

Jakie drzewa się wycina? Wycina się 
drzewa dojrzałe, około stuletnie. Nasze 
lasy palędzko-zakrzewskie są już dojrzałe 
i nadawały by się do wycinki. Gdy las się 
zbytnio zestarzeje, drzewostan jest bardziej 
narażony na choroby i osłabienie drzew. 
Wycinanie drzew jest niezbędne z punktu 
widzenia zdrowia lasu. 

Drewno pozyskane z wycinki już osła-
bionych drzew, obumarłych bądź chorych 
ma dużo niższą wartość, niż drzew zdro-
wych. 

Drzewa, które są chore należy usunąć, 
aby choroby nie rozprzestrzeniały się dalej. 
Najbardziej wrażliwymi gatunkami na glo-
balny wzrost temperatury i jego następstwa 
są: sosna zwyczajna, świerk pospolity, mo-
drzew europejski i brzoza brodawkowata. 
Te gatunki zajmują dziś 75% powierzchni 
lasów w Polsce. Według ekspertów Polskiej 
Akademii Nauk drzewostany złożone wła-
śnie z gatunków wrażliwych będą zamierać. 
Nie oznacza to jednak wylesiania, a rady-
kalną zmianę szaty roślinnej. Do lasów będą 
wprowadzane inne gatunki drzew, bardziej 
odpornych np. dęby, buki, lipy czy klony.

Wybrane wylesienia z ostatnich 15 lat:
• 2009-2017 – budowa Zachodniej Obwod-
nicy Poznania (S11 i S5) – ponad 44 ha; 
• 2021 – Budowa linii elektroenergetycznej 
400 kV Plewiska – Baczyna – ponad 12 ha 
• 2021-2022 – budowa odwiertu PGNiG 
(Sierosław 2H) – prawie 4 ha.

W najbliższym czasie jedynym znaczą-
cym uszczupleniem naszego lasu będzie 

wycinka pod budowę ścieżki rowerowej  
do Sierosławia w ciągu DK 307 (Bukow-
ska).

Polityka naszego Nadleśnictwa jest ja-
sna – chronić lasy. Uwierzcie mi, że w Nad-
leśnictwie Konstantynowo się na tym znają, 
a z informacji jakie uzyskałam z różnych 
źródeł, to nie są puste słowa.

Jak hoduje się las?
W 2023 roku Nadleśnictwo Konstantyno- 

wo przeznaczono ponad 3,3 mln zł na kosz-
ty hodowli lasów.

Składają się na to między innymi kosz-
ty szkółki leśnej; odnowień; działań pielę-
gnacyjnych; zalesień czy pielęgnacji gleby, 
upraw, młodników.

Wydawać by się mogło, że zasadzony las 
sam rośnie. Abyśmy jednak mogli podziwiać 
go w dobrym stanie nieustannie prowadzo-
ne są zabiegi pielęgnacyjne. We wczesnej 
fazie następuje tzw. czyszczenie wczesne, 
czyli między innymi usuwanie chwastów, 
wadliwych przyrostów, niepożądanych ro-
ślin,  czy drzewek chorych. W kolejnej fazie 
zabiegi prowadzone są na drzewach, gdy 
stykają się koronami. Wówczas drzewostan 
jest prześwietlany, usuwana jest część roślin.  
Kolejna jest trzebież wczesna, wtedy trwa 
już intensywny przyrost w górę, drzewa 
mają nawet 15 metrów wysokości, średnicę 
do 20 centymetrów i wiek 20 - 40 lat.

Wówczas selekcjonowane są te drze-
wa, które mają dorosnąć do setki. Celem tej 
wycinki jest polepszenie stabilności drze-
wostanu. W kolejnych latach kontynuowa-
ne są wycinki pielęgnacyjne przy zachowa-
niu najmocniejszych drzew.

***
Materiał powstał na podstawie spo-

tkania w siedzibie Nadleśnictwa Kon-
stantynowo w dniu 24 stycznia br.  
W spotkaniu uczestniczyli przedstawiciele 
Nadleśnictwa oraz Krzysztof Kołodziej-
czyk, Monika Danielewicz oraz Agnieszka 
Wilczyńska.

PRZYPOMINAMY!
że obowiązuje bezwzględny  

zakaz puszczania psów w lesie!
Za niestosowanie się do przepisów  

grozi grzywna od 20 zł do nawet 5 tys. złotych.

Nadleśnictwo skupuje 

grunty leśne bądź tereny, które 

w Planach Zagospodarowania 

Przestrzennego 

przeznaczone są pod lasy. 

W sytuacji transakcji rynkowej  

Nadleśnictwo ma prawo 

pierwokupu takiego terenu. 

* * * 

Chętnych na sprzedaż 

takiego terenu  

zachęcamy do kontaktu  

tel.  61 813 77 91.

AktuAlności

Uroczysty finał akcji odbył się 18 marca 
w Dworze Skrzynki.

Celem przedsięwzięcia jest promocja 
oferty turystycznej aglomeracji poznańskiej, 
ze szczególnym uwzględnieniem powiatu 
poznańskiego oraz systematyczne podno-
szenie jej standardu. W tym roku do grona 
organizatorów certyfikacji: Poznańskiej 
Lokalnej Organizacji Turystycznej (PLOT) 
oraz Powiatu Poznańskiego dołączył Insty-
tut Skrzynki – Instytut Dokumentacji, Roz-
woju i Promocji Dziedzictwa Kulturowego 
i Kulinarnego Powiatu Poznańskiego. Insty-
tut to samorządowa instytucja kultury po-
wiatu poznańskiego z siedzibą w zabytko-
wym, zrewitalizowanym Dworze Skrzynki 
(gmina Stęszew), gdzie odbył się finał akcji. 

Przedstawiciele wyróżnionych atrakcji 
odebrali pamiątkowe certyfikaty z rąk sta-
rosty poznańskiego Jana Grabkowskiego.

– Zdobycie certyfikatu nie było łatwym 
zadaniem. Każdy z obiektów musiał wyka-
zać się odpowiednim standardem w zakre-
sie wyposażenia, oferty i działań promocyj-
nych. Przyznane certyfikaty potwierdzają, 

że na terenie powiatu poznańskiego można 
skorzystać z bogatej i różnorodnej oferty 
turystycznej o wysokiej jakości – zaznacza 
Jan Grabkowski.

Najlepsze obiekty z poszczególnych 
kategorii uhonorowano okolicznościowy-
mi statuetkami. W projekcie wzięły udział 
52 obiekty, spośród których 47 uzyskało 
rekomendację. Na terenie naszej gminy re-
komendację uzyskały dwa obiekty, oba pry-
watne:
 E1 Gokart Poznań/Skórzewo
 WakeSpot Dąbrowa.

Zwycięzcami certyfikacji w 2024 roku 
zostały następujące obiekty:
 Kategoria „Muzea” – Muzeum Narodowe 
Rolnictwa i Przemysłu Rolno-Spożywcze-
go w Szreniawie
 Kategoria „Parki rozrywki/ośrodki edu-
kacji” – Deli Park natura w Trzebawiu
 Kategoria „Rekreacja” – Tarnowskie Ter-
my

Materiał nadesłany

Atrakcje turystyczne powiatu 
poznańskiego nagrodzone. 
W tym dwie u nas.
Zakończyła się czwarta edycja Certyfikacji Atrakcji Turystycznych Powiatu  
Poznańskiego. Wyróżnienie uzyskało 47 obiektów, w tym dwie prywatne inicja-
tywy z naszej gminy.

ciąg dalszy ze strony 2

XI RAJD
„PĘDZIWIATR
WIOSENNY”

ZBOROWO
21.04.2024 

 TRASY:
Rowerowa I. – „Skórzewska”

ze Skórzewa
(dla zaawansowanych)

Rowerowa II. - Rodzinna z
Dąbrówki (łatwa)

 
Piesza III. - „Dopiewska”

(spacerowa)

Trasa IV. - Dowolna (pieszo,
rowerami lub samochodami)

według własnego
opracowania.

Szczegóły w regulaminie na
www.facebook.com/KoloPTTKDopiewo

ZAPISY: 
anna.pera@op.pl 

do  19.04 godz. 20.00 

WPISOWE: 10 zł od osoby
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CubeM  Self Storage - Twój własny magazyn

małe magazynki od 1,4 m2 do 36 m2
dostęp 24h/7
ogrzewanie
monitoring

Brakuje Ci miejsca w domu a może prowadzisz swój własny biznes, nasze małe magazyny są dla Ciebie.

62-070 Dąbrówka, ul. Widok 11/13

ceny juz od 99PLN netto/mc

                                  tel   515100895
                   mail   biuro@cubem.pl
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